



**SECRETARIAT OF THE CONFERENCE ON INTERACTION
AND CONFIDENCE BUILDING MEASURES IN ASIA**

**СЕКРЕТАРИАТ СОВЕЩАНИЯ ПО ВЗАИМОДЕЙСТВИЮ
И МЕРАМ ДОВЕРИЯ В АЗИИ**

№MP/1109

*Enclosure:
as stated,
on 8 p.*

The Secretariat of the Conference on Interaction and Confidence-Building Measures in Asia (CICA) presents its compliments to the CICA Member States and, with reference to its Note No. MP/809 dated 3 July 2023, has the honour to forward the report and list of participants of the Seminar on the Development of the Military-Political Dimension of CICA, organized by the Republic of Kazakhstan from 23 to 24 August 2023.

The meeting's outcome documents are also available in the restricted part of the CICA Secretariat's website in the "Military-Political Dimension" section.

The CICA Secretariat avails itself of this opportunity to renew to the CICA Member States the assurances of its highest consideration.

Astana, 15 September 2023



**MEMBER STATES
OF THE CONFERENCE ON INTERACTION
AND CONFIDENCE BUILDING MEASURES
IN ASIA**



**SECRETARIAT OF THE CONFERENCE ON INTERACTION
AND CONFIDENCE BUILDING MEASURES IN ASIA**

**СЕКРЕТАРИАТ СОВЕЩАНИЯ ПО ВЗАИМОДЕЙСТВИЮ
И МЕРАМ ДОВЕРИЯ В АЗИИ**

№MP/1109

*Приложение:
упомянутое,
на 8 л.*

Секретариат Совещания по взаимодействию и мерам доверия в Азии (СВМДА) свидетельствует свое уважение государствам-членам СВМДА и, ссылаясь на свою ноту № MP/809 от 3 июля 2023 года, имеет честь направить отчет и список участников Семинара по развитию военно-политического измерения СВМДА, организованного Республикой Казахстан 23-24 августа 2023 года.

Итоговые документы заседания также доступны для ознакомления в закрытой части веб-сайта Секретариата СВМДА в разделе «Военно-политическое измерение».

Секретариат СВМДА пользуется случаем, чтобы возобновить государствам-членам СВМДА уверения в своем весьма высоком уважении.

Астана, 15 сентября 2023 года



**ГОСУДАРСТВА-ЧЛЕНЫ
СОВЕЩАНИЯ ПО ВЗАИМОДЕЙСТВИЮ И
МЕРАМ ДОВЕРИЯ В АЗИИ**

Қосымша:
аталған, 8 п.

Азиядағы өзара іс-қимыл және сенім шаралары кеңесінің (Азия Кеңесінің) Хатшылығы Азия Кеңесінің мүше мемлекеттеріне өзінің зор ілтипатын білдіреді және оның 2023 жылғы 3 шілдедегі № МР/809 нотасына сілтеме жасай отырып, 2023 жылғы 23-24 тамыз аралығында Қазақстан Республикасы ұйымдастырған Азия Кеңесінің әскери-саяси өлшемін дамыту жөніндегі семинардың есебі мен қатысушылардың тізімін жолдауды өзіне мәртебе санайды.

Отырыстың қорытынды құжаттарымен Азия Кеңесінің Хатшылығы веб-сайтының жабық бөлігінде «Әскери-саяси өлшем» бөлімінде танысуға болады.

Азия Кеңесінің Хатшылығы осы мүмкіндікті пайдалана отырып, Азия Кеңесінің мүше мемлекеттеріне өзінің зор ілтипатын тағы да растайды.

Астана қаласы, 2023 жылғы 15 қыркүйек

**АЗИЯДАҒЫ ӨЗАРА ІС-ҚИМЫЛ ЖӘНЕ
СЕНІМ ШАРАЛАРЫ КЕҢЕСІНІҢ МҮШЕ
МЕМЛЕКЕТТЕРІ**

Regarding the Seminar on the Development of the Military-political Dimension of CICA

Pursuant to the Action Plan of the Concept Paper of the Chairmanship of the Republic of Kazakhstan in the Conference on Interaction and Confidence Building Measures in Asia (CICA) in 2020-2024, a seminar on the development of the CICA military-political dimension was held on 23-24 August 2023.

Seminar title: “Importance and relevance of CICA as an effective multilateral mechanism for ensuring security and development in Asia”.

Seminar goal: Discussing further implementation of the measures of the military-political dimension of the CICA Catalogue of Confidence Building Measures, strengthening mutual cooperation aimed at ensuring peace, stability and security in Asia.

The seminar was attended by representatives of 13 CICA Member States: Republic of Azerbaijan, Kingdom of Bahrain, People’s Republic of Bangladesh, People’s Republic of China, Republic of India, Islamic Republic of Iran, State of Israel, Republic of Korea, State of Palestine, State of Qatar, Russian Federation, Republic of Türkiye, United Arab Emirates, Ministry of Foreign Affairs of the Republic of Kazakhstan and CICA Secretariat, total number of participants 32. *{list of participants enclosed}*.

At the opening of the seminar, welcoming remarks were made by:

- CICA Secretary General Ambassador K. Sarybay;
- Head of the Centre for Arms Control and Inspection Support of the Ministry of Defence of the Republic of Kazakhstan Colonel K. Aubakirov;
- Deputy Director of the Department of the Asia-Pacific Region of the MFA RK R. Amangeldin.

The following reports with presentations were made at the seminar:

- “The experience of the Islamic Republic of Iran in conducting peacekeeping missions and participating in them” by Head of the Eurasian Department of International Affairs of the General Staff of the Armed Forces of Iran Colonel Nasser Shafi;
- “China’s contribution to UN peacekeeping operations” by Defence Attache of the Embassy of the People’s Republic of China in the Republic of Kazakhstan Senior Colonel Hu Dejun;
- “Implementation of confidence building measures in the CICA military-political dimension” by Expert of the Main Directorate of International Military Cooperation of the Ministry of Defense of the Russian Federation Lieutenant Colonel Alexander Krylov;
- “Kazakhstan’s experience in the implementation of the military-political dimension of the CICA Catalogue of Confidence Building Measures” by Senior Officer of the Department for the Implementation of Treaties and Agreements on Strengthening Cooperation and Confidence Building Measures in Asia of the Centre for Arms Control and Inspection Support of the Ministry of Defence of the Republic of Kazakhstan Major D. Sadvakassov;
- “Interaction of CICA with international organizations within confidence building and security measures” by Expert of the military-political dimension of the CICA Secretariat Ambassador Doulat Kuanyshev.

After each report, the participants were given the opportunity to engage in discussions. The seminar participants noted that stable security and mutual trust among the Member States would be strengthened by deepening, developing and systematically implementing the military-political dimension of the CICA Catalogue of Confidence Building Measures.

In the second half of 23 August, together with the Ministry of Industry and Infrastructure Development of the Republic of Kazakhstan, visits were arranged to the military and industrial facilities located in Astana, such as Kazakhstan Aviation Industry LLP, Eurocopter Kazakhstan Engineering LLP, Kazakhstan Aselsan Engineering LLP, and Kazakhstan Paramount Engineering LLP. The Ministry of Defence also held a reception for the participants.

During the visit to the military and industrial facilities, the seminar participants were particularly interested in innovative modern military equipment and weapons produced by Kazakhstan Aselsan Engineering LLP and Kazakhstan Paramount Engineering LLP.

On 24 August 24, the seminar participants visited military unit 68665. During the visit, the participants learned about daily operations of the unit, its main weapon systems and light small arms. They also visited the mess hall and one of the subunits.

In the afternoon, the seminar participants visited the National Museum of the Republic of Kazakhstan and the National Military History Museum of the Armed Forces of the Republic of Kazakhstan.

The participants took stock of the seminar progress by giving a positive assessment and thanked the hosts of the event. The seminar was held in a friendly, businesslike and constructive atmosphere. A confidential exchange of views was held on strengthening regional cooperation.

The annual seminar on the development of the military-political dimension of CICA therefore contributes to further uplifting the image of Kazakhstan as the Chair and promoting the initiative of the President of the Republic of Kazakhstan to transform CICA into an organization announced at the Sixth CICA Summit in Astana.

**LIST OF WORKSHOP PARTICIPANTS
ON DEVELOPMENT OF MILITARY-POLITICAL DIMENSION OF CICA
(City of Astana, August 23-24, 2023)**

REPUBLIC OF AZERBAIJAN		
1.	Colonel Kerimov Zaur Aflatunogly	Military attache
KINGDOM OF BAHRAIN		
2.	Captain Alkhalwi Khalil Husain	Officer
PEOPLE'S REPUBLIC OF BANGLADESH		
3.	MD Rais Hasan Sarower	Director General, Ministry of Foreign Affairs
PEOPLE'S REPUBLIC OF CHINA		
4.	Senior Colonel Hu Dejun	Military attache
5.	Colonel Wang Zhengjiang	Assistant of Military attache
6.	Colonel Lin Zhibin	Deputy commander
7.	Lieutenant colonel Dong Pan	Staff officer
REPUBLIC OF INDIA		
8.	Colonel Ramanand Dhiraj	Military attache
ISLAMIC REPUBLIC OF IRAN		
9.	Amir Hossein Hosseini	Head of the Department of International Political Institutions of the Ministry of Foreign Affairs
10.	Colonel Naseri Ehsan Hossein	Military attache
11.	Colonel Naser Shafi	Head of the Eurasian Department of International Affairs of the General Staff
12.	Colonel Ahmadreza Matinfar	Advisor
13.	Captain Mexdi Faraji	Expert
14.	Sadeghpour Farhang	Expert
STATE OF ISRAEL		
15.	Captain 1st rank Shuster Boris	Military attache
REPUBLIC OF KAZAKHSTAN		
Ministry of Defence		
16.	Colonel Aubakirov Kanat	Head of the Arms control and inspection support center of the Ministry of Defence of the Republic of Kazakhstan
17.	Colonel Smagulov Nurzhan	Deputy Head of the Arms control and inspection support center of the Ministry of Defence of the Republic of Kazakhstan

18.	Lieutenant Colonel Saidinov Renat	Head of the Division of the Arms control and inspection support center of the Ministry of Defense of the Republic of Kazakhstan
19.	Major Sadvakassov Dauren	Senior officer of the Division of the Arms control and inspection support center of the Ministry of Defense of the Republic of Kazakhstan
Ministry of Foreign Affairs		
20.	Amangeldin Ruslan Berekeuly	Deputy Director of the Department of Asia-Pacific Region
REPUBLIC OF KOREA		
21.	Colonel Kim Junghoe	Military attache
22.	Yang Sebyuk	First secretary, Head of Political section
STATE OF PALESTINE		
23.	Colonel Saleh Moxammed Mahmoud Abuamra	Colonel in the Palestinian National Security Forces
24.	Zwied Hazem F.Y	The Second Secretary of the Embassy of Palestine in the Republic of Kazakhstan
RUSSIAN FEDERATION		
25.	Lieutenant colonel Krylov Alexander	Expert of the Main Directorate of International Military Cooperation of the Ministry of Defence of Russian Federation
26.	Lieutenant Colonel Shapoval Grigorii	Assistant of Military attache
REPUBLIC OF TURKIYE		
27.	Colonel Pala Fatih	Defence attache
UNITED ARAB EMIRATES		
28.	Colonel Al-Samahi Ibrahim Mohammad	Military attache
STATE OF QATAR		
29.	Staff Brigadier General Alyafei Saleh Ahmad S.A.	Director of publishing
30.	Brigadier Al-Marri Hamad Hafiz H.N.	Military expert
CICA SECRETARIAT		
31.	Ambassador Sarybay Kairat	Secretary General of CICA
32.	Ambassador Kuanyshev Dulat	Expert of the military-political dimension of the CICA Secretariat
33.	Tanalinov Anuar	Senior officer of the military-political dimension of the CICA Secretariat

Относительно семинара по развитию военно-политического измерения СВМДА

Во исполнении Плана действия Концепции председательства Республики Казахстан в Совещании по взаимодействию и мерам доверия в Азии в 2020-2024 гг. (далее - СВМДА), в период с 23 по 24 августа 2023 года проведен семинар по развитию военно-политического измерения СВМДА.

Тема семинара: «Важность и актуальность СВМДА как эффективного многостороннего механизма обеспечения безопасности и развития в Азии».

Цель семинара: обсуждение вопросов дальнейшей реализации мер военно-политического измерения Каталога мер доверия СВМДА, укрепление взаимного сотрудничества, направленного на обеспечение мира, стабильности и безопасности в Азии.

В работе семинара приняли участие представители 13 государств-членов СВМДА: Азербайджанская Республика, Королевство Бахрейн, Народная Республика Бангладеш, Китайская Народная Республика, Республика Индия, Исламская Республика Иран, Государство Израиль, Государство Катар, Республика Корея, Государство Палестина, Российская Федерация, Турецкая Республика, Объединенные Арабские Эмираты, Министерство иностранных дел Республики Казахстан и Секретариата СВМДА, общее количество участников 32 чел. (*список участников прилагается*).

На открытии семинара с приветственными словами выступили:

- Генеральный секретарь СВМДА Посол Сарыбай К.Ш.;
- начальник Центра по контролю над вооружениями и обеспечению инспекций МО РК полковник Аубакиров К.К.;
- заместитель директора Департамента тихоокеанского региона МИД РК Амангельдин Р.Б.

В ходе семинара были представлены следующие доклады с презентациями:

- «Опыт Исламской Республики Иран в проведение миротворческих миссии и участие в них» – выступил начальник Евразийского департамента международных дел Генерального штаба Вооруженных сил Ирана полковник Насер Шафи;
- «Влад Китая в миротворческие операции ООН» – военный атташе Посольства КНР в РК старший полковник Ху Дэцзюнь;
- «Реализация мер доверия в военно-политическом измерении СВМДА» – выступил эксперт Главного управления международного военного сотрудничества Министерства обороны Российской Федерации подполковник Крылов Александр Сергеевич;
- «Опыт Казахстана в реализации военно-политического измерения Каталога мер доверия СВМДА» – выступил старший офицер отдела реализации договоров и соглашений по укреплению взаимодействия и мерам доверия в Азии ЦКВОИ МО РК майор Садвакасов Д.О.;
- «Взаимодействие СВМДА с международными организациями в рамках мер доверия и безопасности» – выступил Посол Куанышев Д.О., эксперт военно-политического измерения Секретариата СВМДА.

После каждого доклада участникам была предоставлена возможность принять участие в дискуссиях. Участники семинара отметили, что посредством углубления, развития и систематической реализации военно-политического измерения Каталога мер доверия СВМДА будет укрепляться стабильная безопасность, взаимное доверие между государствами-членами.

Во второй половине 23 августа т.г. совместно с Министерством индустрии и инфраструктурного развития Республики Казахстан организованы посещения объектов оборонно-промышленного комплекса, такие как ТОО «Казахстанская авиационная индустрия», ТОО «Еврокоптер Казахстан инжиниринг», ТОО «Казахстан Аселсан инжиниринг» и ТОО «Казахстан Парамант инжиниринг», расположенных в г.Астана. Также для участников был организован прием от Министерства обороны.

В ходе посещения оборонно-промышленных комплексов участники семинара проявили особый интерес к инновационной современной военной технике и оружейной продукции, производимой предприятиями ТОО «Казахстан Аселсан инжиниринг» и ТОО «Казахстан Парамант инжиниринг».

24 августа т.г. участники семинара посетили войсковую часть 68665. В ходе посещения участники ознакомились повседневной деятельностью части, основными системами вооружений и легким стрелковым оружием. Также посетили столовую и расположение одного из подразделений части.

Во второй половине дня участники семинара посетили Национальный музей РК и Государственный военно-исторический музей ВС РК.

По итогам проведения семинара были подведены общие итоги, где участники дали положительную оценку и поблагодарили организаторов мероприятия. Семинар прошел в дружественной, деловой и конструктивной атмосфере. Состоялся доверительный обмен мнениями по вопросам укрепления регионального сотрудничества.

Таким образом, проведение ежегодного семинара по развитию военно-политического измерения СВМДА способствует дальнейшему повышению имиджа Казахстана на посту председательствующего государства и продвижению инициативы Президента Республики Казахстана по трансформации СВМДА в Организацию, озвученной в ходе шестого Саммита Глав государств СВМДА в Астане.

**СПИСОК УЧАСТНИКОВ СЕМИНАРА
ПО РАЗВИТИЮ ВОЕННО-ПОЛИТИЧЕСКОГО ИЗМЕРЕНИЯ СВМДА**
(г. Астана, 23-24 августа 2023 года)

АЗЕРБАЙДЖАНСКАЯ РЕСПУБЛИКА		
1.	полковник Керимов Заур Афлатуноглы	Военный аташе
ИСЛАМСКАЯ РЕСПУБЛИКА ИРАН		
2.	полковник Насери Эхсан Хосейн	Военный аташе
3.	полковник Насер Шафи	Начальник Евразийского департамента международных дел Генерального штаба
4.	Хоссейни Амир Хоссейн	Начальник департамента по делам международных политических организаций
5.	полковник Ахмадреза Матинфар	Советник
6.	капитан Мехди Фаражи	Эксперт
7.	Фархан Садефпор	Эксперт
НАРОДНАЯ РЕСПУБЛИКА БАНГЛАДЕШ		
8.	Доктор м/н Раис Хасан Сароуэр	Генеральный директор МИД
ГОСУДАРСТВО ИЗРАИЛЬ		
9.	капитан 1 ранга Борис Шустер	Военный аташе
ГОСУДАРСТВО КАТАР		
10.	штаб бригадир генерал Салех Ахмад Аль-Яфей	Директор издательства
11.	бригадир Хамад Хафиз Аль-Марри	Военный эксперт
Министерство обороны РЕСПУБЛИКА КАЗАХСТАН		
12.	полковник Аубакиров Канат Кусаинович	Начальник Центра по контролю над вооружениями и обеспечению инспекций МО РК
13.	подполковник Сайдинов Ренат Садыкжанович	Начальник отдела Центра по контролю над вооружениями и обеспечению инспекций МО РК
14.	майор Садвакасов Даурен Оралбекович	Старший офицер отдела Центра по контролю над вооружениями и обеспечению инспекций МО РК
Министерство иностранных дел РЕСПУБЛИКА КАЗАХСТАН		
15.	Амангельдин Руслан Берекеұлы	Заместитель директора Департамента Азиатско – Тихоокеанского региона
КИТАЙСКАЯ НАРОДНАЯ РЕСПУБЛИКА		
16.	старший полковник Ху Дэцзюнь	Военный аташе
17.	полковник Ван Чжэцзян	Помощник Военного аташе

18.	полковник Лин Чжибинь	Заместитель командира
19.	подполковник Пан Дун	Офицер штаба
РЕСПУБЛИКА КОРЕЯ		
20.	полковник Ким Джунхо	Военный атташе
21.	Янг Себиук	Первый секретарь – начальник политического отдела
КОРОЛЕВСТВО БАХРЕЙН		
22.	капитан Алкхалви Халил Хусайн	Офицер штаба
ОБЪЕДИНЕННЫЕ АРАБСКИЕ ЭМИРАТЫ		
23.	полковник Альсамахи Ибрахим Мухаммад	Военный атташе
ГОСУДАРСТВО ПАЛЕСТИНА		
24.	полковник Салих Мохаммед Махмуд Абуамра	Представитель Национальных сил безопасности Государства Палестина
25.	Звейд Хазем	Второй секретарь Посольства Палестины в РК
РОССИЙСКАЯ ФЕДЕРАЦИЯ		
26.	подполковник Крылов Александр Сергеевич	Эксперт Главного управления международного военного сотрудничества МО РФ
27.	подполковник Шаповал Григорий Николаевич	Помощник военного атташе
ТУРЕЦКАЯ РЕСПУБЛИКА		
28.	полковник Пала Фатих	Военный атташе
РЕСПУБЛИКА ИНДИЯ		
29.	полковник Рамананд Дхираж	Военный атташе
СЕКРЕТАРИАТ СВМДА		
30.	Посол Сарыбай Кайрат Шораулы	Генеральный секретарь СВМДА
31.	Посол Куанышев Дулат Оразбекович	Эксперт военно-политического измерения Секретариата СВМДА
32.	Таналинов Ануар Искандирович	Старший специалист военно-политического измерения Секретариата СВМДА